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Operational Data Store – 
singura versiune a adevãrului

Orice bancã are o multitudine de date
informatice în sistemele proprii. Acele date
trebuie transformate în informaþii, iar in-
formaþiile în cunoºtinþe necesare luãrii de-
ciziilor.

Multitudinea de date se regãseºte în nu-
meroase baze de date aferente diferitelor
aplicaþii. De fapt aceeaºi informaþie se regã-
seºte de mai multe ori, în mai multe baze de
date, uneori în variante diferite. Astfel, se
naºte o aaddeevvaarraattãã  aannaarrhhiiee  aa  ddaatteelloorr într-o
companie.

De fapt la ce ne folosesc acele date? Pen-
tru ddoouuãã  aaccttiivviittããþþii  ddee  bbaazzãã: luarea deciziilor
operaþionale, zilnice, ºi luarea deciziilor
strategice, pe baza informaþiilor istorice. 

Astfel, o companie, o bancã în cazul
nostru, ar trebui sã aiba douã ssttrruuccttuurrii  pprriinn--
cciippaallee  ddee  ddeeppoozziittaarree  aa  ddaatteelloorr: un ODS 
(Operational Data Store) ºi un DWH
(Datawarehouse). 

DDWWHH pãstreazã datele istorice pe baza
cãrora se construiesc soluþii de DM (Data
Mart) ºi BI (Business Intelligence) pentru
sistemele de raportare (Management Infor-
mation Systems – MIS), sistemele de luare a
deciziilor (DSS, ESS) ºi data-mining. În ge-
neral, DWH-ul ar trebui sã fie alimentat cu
date din ODS. 

OODDSS--uull pãstreazã datele operaþionale,
actualizate, pentru activitãþile operaþionale
curente. “Umplerea” ODS-ul cu date se face
din sistemele operaþionale – aplicaþii de
core-banking pentru retail, corporate, tre-
zorerie, canalele de distribuþie alternative
(Internet Banking, M-banking, E-banking
etc), sisteme de procesare carduri, operaþi-

uni de front-office etc. Extragerea datelor
din aceste sisteme utilizeazã sistemele ETL
(Extraction-Transformation-Loading).

CCeell  mmaaii  iimmppoorrttaanntt  aaccttiivv  aall  uunneeii  bbããnnccii
ssuunntt  cclliieennþþiiii..  Când sunt cateva milioane
apar problemele de adminstrare a lor. Cos-
turile pentru procesarea a milioane de
clienþi ºi tranzacþiile acestora sunt foarte
mari, iar veniturile aduse de fiecare client
în parte sunt în general reduse dacã un
client nu utilizeazã activ cel puþin trei pro-
duse bancare. Pentru a putea analiza aceste
aspecte, a segmenta clienþii, a veni cu oferte
specifice fiecaruia, adaptate nevoilor sale ºi
istoricului sãu comportamental, bãncile ar
avea nevoie de ssiisstteemmee  ddee  mmaannaaggeemmeenntt  aall
cclliieennþþiilloorr  ((CCRRMM)). 

Existã ddoouuãã  ttiippuurrii  ddee  CCRRMM::  operational
ºi statistic. CRM-ul statistic îºi extrage datele
din DWH. CRM-ul operational utilizeazã
ODS-ul.

De câte ori nu s-a întamplat ca un agent
de vânzãri sã te contacteze pentru a-þi
propune un produs bancar pe care îl ai
deja. Acest lucru se întâmplã deoarece
probabil nu existã un CRM. De cele mai
multe ori, bãncile nu au nici un ODS. ªi în
acel moment, fiecare agent îºi extrage in-
formaþiile din baze de date disparate. Nu
existã o singurã bazã de date cu toate in-
formaþiile aferente clientului. În baze de
date diferite, existã înregistrãri diferite
aferente clientului. De câte ori nu aþi
primit corespondenþa pe adresa unei
locuinþe din care v-aþi mutat, în timp ce
pentru alte produse primiþi corespondenþa
bancarã la adresa corectã. Lipsa unui ODS
face sã existe mai multe înregistrãri afer-
ente clientului, mai multe versiuni istorice
sau, pur ºi simplu, date greºite referitoare la
acel client. Deci nnuu  eexxiissttãã  oo  vveerrssiiuunnee  uunniiccãã
aa  aaddeevvããrruulluuii  ddeesspprree  aacceell  cclliieenntt..  IIaarr  ddaaccãã  nnuu
aaii  aacceeaassttãã  vveerrssiiuunnee  uunniiccãã  aa  aaddeevvããrruulluuii,,  ccuumm
ssãã  aaii  uunn  CCRRMM  eeffiicciieenntt  ººii  eeffiiccaaccee??

O bancã are mai multe canale alterna-
tive de distribuþie. Când un client se co-

necteazã la Internet Banking, ecranul cal-
culatorului, browserul, trebuie sã afiºeze
informaþii despre acel client. Ar trebui sã
poatã afiºa ºi oferte speciale, conform is-
toricului de cumpãrare al clientului. Dacã
nu ai acea imagine unitarã, nu ºtii ce pro-
duse sã ofertezi automat, nu ºtii exact ºi în
timp real situaþia clientului pe toate pro-
dusele ºi serviciile bãncii, nu-i poþi oferta
corespunzator. ODS-ul este acel ppuunncctt
nnooddaall din care canalele alternative cat ºi
lucrãtorul bancar propriu-zis îºi extrag in-
formaþiile actualizate.

Acest ODS trebuie alimentat cu date
din sistemele operaþionale, de back-end.
Acestea trebuie iinntteeggrraattee într-o structurã
unitarã pentru a evita interconectarea fie-
cãrui sistem informatic al unei banci la
ODS. Cum se realizeazã aceastã integrare se
poate citi în rubrica specializatã a
BankWatch care trateaza acest subiect.

Ca o concluzie, singura versiune a ade-
vãrului într-o bancã necesitã o gândire
strategicã ºi investiþii apreciabile, pornind
de la nivelul de arhitecturã de produse ºi
servicii bancare, care se bazeazã pe nivelul
arhitectural de procese al unei bãnci, care
se bazeazã pe nivelul arhitecturii de apli-
caþii software. Un serviciu de guvernanþã
de business ºi IT trebuie sã coordoneze
aceste dezvoltãri. 

Pentru a implementa conceptele men-
þionate nu este suficient sã cumperi aplicaþii,
iar implementarea dureazã apreciabil. Nu
este nevoie de un furnizor de produse în
sine, care sã vândã un pachet software. Este
nevoie de un furnizor de servicii profesio-
nale care sã implementeze acel know-how
care sã þinã implementarea unitarã ºi coor-
donatã corect, este nevoie de experienþa in-
ternã din companie, care nu poate fi in-
locuitã, cu experienþa practicã a parteneru-
lui de implementare. Cum adevãrul este un
lucru complicat în general, nici obþinerea
singurei versiuni a adevãrului în cadrul unei
companii nu este un demers facil. �
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Criza economicã mondialã reface structurile de forþã, distruge foste centre de putere ºi va tre-
bui sã creeze altele. 
Banii scripturali, virtuali, care se înmulþeau cu zecile, utilizând sisteme informatice complexe,
burse complet electronizate ºi sisteme de management al riscurilor care nu au prevãzut nici
un risc, aceºti bani scipturali au dispãrut peste noapte. 
Activele ºi-au regãsit valorile care pot fi evaluate prin cash, în momentul în care se doreºte
tranzacþionarea. Aceastã distrugere de active, distrugere sau reaºezare de valori, va deter-
mina o utilizare ºi mai intensã a sistemelor informatice. Dar a acelor sisteme care pot face
pasul cãtre un alt grad de maturitate.  Iar proprietarii sistemelor nu vor mai putea fi singuri.
Reglementari generale vor determina utilizarea de sisteme a cãror valoare nu va mai permite
fiecãrei companii sã-ºi creeze propriile imperii.  
Globalizarea a fost un factor favorizant al pandemiei economice. Globalizarea a fost susþinutã
de sisteme informatice, cu diverse complexitãþi ºi structuri de control. În viitor, reglementãrile
nu vor mai permite fiecãruia sã o ia pe drumul sãu. Marile concepte IT vor fi implementate de
mari soluþii IT. ªi cu cât soluþiile sunt mai mari, cu atât sunt mai scumpe, mai complexe, mai
greu de implementat. Daca în prezent rata de sucess a implementãrii unor soluþii ample de
gen ERP, CRM, Business Inteligence, core-banking etc  era de aproximativ 60%, viitorul va
putea asigura sucesul numai printr-o schimbare radicalã. Echivalentã cu schimbãrile econo-
mice care o preced. 
Dacã ne uitãm doar la omniprezenþa economicã a Internetului ºi a scãpãrii acestuia de sub
control, creând riscuri sistemice, de naturã naþionalã, ne dãm seama cã o nouã ordine IT va
trebui sã aparã. Securitatea IT nu va mai putea fi apanajul fiecãrei firme, a fiecãrei banci.
Cum va fi noua ordine se poate observa deja din deciziile strategice ale marilor puteri.
În martie 2009, congresul American propunea “The Cyber Security Act” care începe cu de-
clararea cã “Eºecul Amercii de a proteja cyber-spatiul creazã una din cele mai mari urgenþe
cu care se confruntã aceastã þarã.”  
Dialogul legislativ referitor la obligaþiile corporatiste au îndepãrtat atenþia de la problemele
reale. Emiterea de reglementãri ºi mutarea responsabilitãþii la nivelul corporaþiilor nu reuºesc
sã rezolve problemele. Guvernul, autoritãþile legislative ºi mediul privat trebuie sã trateze
problemele unitar. Se considerã cã implicarea furnizorilor de servicii este mult mai eficientã,
trebuind a fi luaþi în considerare când soluþia se va gãsi. În aceste luni se dezbate în SUA
crearea unor centre de calcul regionale pentru promovarea ºi implementarea standardelor
aferente cyber-securitãþii. Rolul acestora va fi de diseminare a know-how-ului, a celor mai
bune tehnici ºi practici cãtre mediul privat, prin colectarea acestora din toate mediile: publice,
universitare, inclusiv privat, dar ºi de la specialiºti individuali.
Furnizorii de soluþii ºi servicii privaþi, deja adunaþi în mari companii internaþionale, au o expe-
rienþã în a asigura sisteme solide, orientate cãtre client ºi care sã utilizeze tehnologiile pentru
a reduce riscurile. Structurile guvernamentale pot învãþa din mediul privat despre reducerea
riscurilor ºi sã evite a sãri direct la reglementãri limitative.
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Care sunt principalele proiecte 
derulate în prezent 
la nivelul comunitãþii bancare? 

În ultimii ani, au fost derulate mai
multe proiecte la nivelul comunitãþii ban-
care, proiecte care continuã ºi în prezent,
dintre care cele mai importante sunt:

• Crearea noului SSiisstteemm  ddee  rraappoorrttããrrii  aall
iinnssttiittuuþþiiiilloorr  ddee  ccrreeddiitt  llaa  BBaannccaa  NNaaþþiioo--
nnaallãã  aa  RRoommâânniieeii  SSIIRRBBNNRR,,  proiect
început în anul 2005, având ca
obiectiv crearea unui sistem flexibil
ºi eficient, în conformitate cu ce-
rinþele de raportare la Banca Cen-
tralã Europeanã, cerinþele beneficia-
rilor de date ºi informaþii din Banca
Naþionalã a României ºi ale instituþi-
ilor raportoare. În cursul anului
2008, sistemul a devenit operaþional.
Astfel, instituþiile de credit rapor-
teazã în prezent numai indicatori
primari ºi au acces la raportãrile con-
solidate la nivelul sistemului, fiind
nu numai unitãþi raportoare, ci ºi
beneficiare de date.

• IImmpplleemmeennttaarreeaa  pprreevveeddeerriilloorr  NNoouulluuii
AAccoorrdd  ddee  CCaappiittaall  --  BBaasseell  IIII  este un alt
proiect derulat pe parcursul mai mul-

tor ani. Aplicarea Noului Acord de
Capital începând cu anul 2008 a im-
pus ca instituþiile de credit sã creeze în
primul rând condiþiile tehnice ºi lo-
gistice de aplicare a prevederilor Basel
II, ceea ce a însemnat adaptarea ºi dez-
voltarea bazei informatice a fiecãrei
bãnci, însuºirea normelor, regulamen-
telor, ghidurilor elaborate de BNR.

• Un proiect important demarat în
anul 2006 este AAuuttoommaattiizzaarreeaa  pprrooccee--
ssããrriiii  iinnssttrruummeenntteelloorr  ddee  ppllaattãã  ddee  ddeebbiitt
––  cceeccuurrii,,  ccaammbbiiii,,  bbiilleettee  llaa  oorrddiinn  --  îînn
ssiisstteemmuull  SSEENNTT, operaþional din
octombrie 2008, ca o componentã a
Sistemului Electronic de Plãþi (SEP)
administrat de TransFonD. Astfel, a
fost eliminatã ultima componentã
„pe hârtie” a SEP. A existat o colabo-
rare strânsã între ARB ºi TransFonD
pentru realizarea acestui sistem, ca ºi
pentru implementarea noilor regle-
mentãri privind decontarea instru-
mentelor de debit. 

• Un alt proiect important pentru co-
munitatea bancarã este crearea insti-
tuþiei MMeeddiiaattoorruull  BBaannccaarr,,  compo-
nentã de bazã a unui sistem bancar
modern.

• CCrreeaarreeaa  ZZoonneeii  UUnniiccee  ddee  PPllããþþii  îînn  EEuurroo
– SSEEPPAA este proiectul de cea mai
mare anvergurã derulat de industria
europeanã a plãþilor în prezent, având
ca obiectiv  crearea unei pieþe inte-
grate pentru serviciile de plãþi în euro,
prin eliminarea barierelor comerciale,
legale ºi tehnice între pieþele de plãþi
naþionale din Europa. Comunitatea
bancarã din România a demarat acest
proiect la nivel naþional  în anul 2007,
ca urmare a aderãrii României la Uni-
unea Europeanã. În cadrul acestui
proiect, a fost iniþiat  împreunã cu
TransFonD proiectul de adaptare a
infrastructurii de plãþi naþionale la
standardele SEPA, care se va derula
în mai multe etape pânã în anul 2014,
proiect care include ºi implementarea
standardelor SEPA pentru plãþile în
lei înaintea adoptãrii monedei euro. 

• Un proiect important pentru comu-
nitatea bancarã priveºte crearea con-
diþiilor tehnice, de reglementare ºi
logistice la nivelul întregului sistem
bancar pentru IImmpplleemmeennttaarreeaa  SSttaann--
ddaarrddeelloorr  IInntteerrnnaaþþiioonnaallee  ddee  CCoonnttaabbiill--
iittaattee  IIFFRRSS,,  începând cu anul 2010.
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De vorbã cu 
Radu Graþian Gheþea,
preºedinte ARB, 
despre proiecte mai vechi
sau mai noi ale asociaþiei 
ºi preocupãri majore 
ale comunitãþii bancare 
din Romania



Cum evolueazã aceste proiecte 
în contextul creat 
de criza financiarã actualã?

În ultima parte a anului 2008 au avut
loc contacte intense între instituþiile de
credit, Banca Naþionalã a României, Min-
isterul Finanþelor Publice, Comisiile Par-
lamentare, alte autoritãþi,  în scopul iden-
tificãrii soluþiilor de minimizare a efectelor
crizei economice ºi financiare. În acelaºi
timp, s-a luat hotãrârea ca proiectele deru-
late de cãtre sistemul bancar sã fie contin-
uate pânã la finalizare, aceste proiecte
având ºi scopul de a creºte eficienþa activ-
itãþii bancare.

ARB a elaborat ºi înaintat Guvernului,
Bãncii Naþionale a României ºi Ministeru-
lui Finanþelor Publice un set de mãsuri
destinate ieºirii din criza economicã ºi fi-
nanciarã care afecteazã sistemul bancar,
participând direct ºi nemijlocit la elabo-
rarea strategiei generale de depãºire a
efectelor crizei.

Cum se implicã ARB în prevenirea
fraudelor ºi a evenimentelor 
de securitate în sistemul bancar?

Subiectul fraudelor ºi al evenimentelor
de securitate, precum ºi posibile soluþii se
regãsesc permanent pe agendele de discuþii
ale Comisiilor tehnice ale ARB pentru 
Securitate IT&C, Carduri, Creditare. În
cursul anului 2008, prin colaborarea spe-
cialiºtilor Asociaþiei Române a Bãncilor ºi
Bãncii Naþionale a României, a fost realizat
Forumul Incidentelor de Securitate IT&C
al ARB (FISARB) - un sistem de avertizare
ºi prevenire reciprocã cu privire la posibile
incidente de securitate informaticã - sub
forma unei pagini web gãzduitã pe portalul
de informaþii ºi comunicare al bãncii cen-
trale. Sistemul FISARB a fost lansat ºi a de-
venit operaþional la 15 ianuarie 2009.

La începutul acestui an, a fost înfi-
inþatã Comisia Anti-Fraudã, care îºi prop-
une o abordare unitarã a problemelor
legate de fraudele bancare ºi a mãsurilor
care pot fi întreprinse la nivelul sistemu-
lui bancar pentru prevenirea ºi comba-
terea fraudei. Un obiectiv important al
Comisiei este stabilirea de politici si prac-
tici comune la nivelul sistemului bancar
în domeniul prevenirii ºi combaterii
fraudelor bancare.

Cum este implicatã ARB în proiectul
zonei unice de plãþi în euro (SEPA)?

ARB ºi-a asumat conducerea proiectu-
lui de implementare ºi migrare la SEPA la
nivelul comunitãþii bancare, prin iniþierea
ºi coordonarea proiectului SEPA, asigu-
rarea structurii organizatorice a proiectu-
lui ºi coordonarea elaborãrii Planului na-
þional de implementare ºi migrare la SEPA,
precum ºi prin adoptarea unei politici co-
mune pentru implementarea SEPA, prin
consultãri cu pãrþile implicate în proiect.

Comunitatea bancarã este preocupatã
de noul cadru legal în domeniul plãþilor,
reprezentat de Directiva nr. 2007/64/CE
privind serviciile de platã în piaþa internã
ºi transpunerea acesteia în legislaþia
româneascã. Astfel, la nivelul ARB este în
curs de finalizare un studiu de impact al
acestei directive asupra sistemului bancar.  

ARB susþine procesul de aderare pen-
tru instituþiile de credit care aderã la
schemele SEPA, îndeplinind rolul de or-
ganizaþie suport pentru aderarea la sche-
mele de platã SEPA - NASO (National Ad-
herence Support Organization). Un numãr
de 19 bãnci româneºti au aderat la schema
SEPA Credit Transfer (SCT), fiind înscrise
în Registrul Participanþilor la aceastã sche-
mã, publicat pe site-ul Consiliului Euro-
pean al Plãþilor, aceste bãnci fiind capabile
sã ofere clienþilor transferuri credit SEPA.

În prezent, comunitatea bancarã anal-
izeazã cerinþele aderãrii instituþiilor de
credit din România la schema SEPA Di-
rect Debit (SDD), care va fi lansatã în luna
noiembrie 2009.

Care este reprezentarea ºi activitatea
ARB în organismele sistemului bancar
european (Federaþia Bancarã Euro-
peanã, Consiliul European al Plãþilor,
Federaþia Ipotecarã Europeanã)? 

ARB a început sã participe la activitatea
Federaþiei Bancare Europene (FBE) din
anul 1992 cu statut de „observator”, iar în
anul 1998 a devenit membru „asociat”. De
la 1 ianuarie 2008, ARB a dobândit calitatea
de membru deplin al FBE. Preºedintele
ARB face parte din Consiliul de Adminis-
traþie al FBE, luând parte la adoptarea de-
ciziilor privind activitatea acesteia, în timp
ce Secretarul General este membru al
Comitetului Executiv al acestui organism.

ARB este membrã a Consiliului Euro-
pean al Plãþilor din martie 2007, fiind
reprezentatã în forul de conducere al aces-
tui organism – Plenara – de Preºedintele
sãu. De asemenea, Asociaþia este reprezen-
tatã prin membri permanenþi în grupurile
de lucru ale Consiliului European al Plãþilor
pentru scheme de plãþi  SEPA, numerar,
carduri, juridic, Programme Management
Forum ºi Scheme Management Committee,
precum ºi printr-un membru corespondent
în Grupul de suport pentru standarde.

În cursul anului 2009, ARB a devenit
membrã cu drepturi depline al Federaþiei
Ipotecare Europene, fiind reprezentatã la
nivel de Vicepreºedinte al Consiliului de
Administraþie al ARB în Comitetul Exec-
utiv al acestei federaþii.

De asemenea, din anul 2004 ARB este
membrã a Forumului Interbalacanic al
Asociaþiilor Bancare, ale cãrui întâlniri pe-
riodice creazã posibilitatea informãrii rec-
iproce ºi colaborãrii dintre asociaþiile ban-
care din spaþiul balcanic.

Cum se implicã ARB în educarea 
populaþiei pentru utilizarea serviciilor ºi
produselor bancare?

Acest lucru se realizeazã pe douã planuri:
1. La nivelul instituþiilor de credit – fiecare

bancã educã, informeazã ºi consiliazã
clientela proprie privind utilizarea ser-
viciilor ºi produselor bancare oferite,

2. La nivelul comunitãþii bancare, al Aso-
ciaþiei Române a Bãncilor, prin acþiuni
punctuale, tematice, desfãºurate în presã
sau televiziune, aºa cum a fost de exem-
plu la începutul acestui an prezentarea
la Televiziunea Românã a unui spot
publicitar privind explicarea unor cate-
gorii economice, definiþii ºi concepte
bancare.

În 2009 exista intenþia ca ARB sã se
transforme în asociaþie patronalã? Ce
înseamnã mai exact aceastã schimbare?

Nu, Statutul Asociaþiei nu permite
acest lucru. Recenta hotãrâre a Adunãrii
Generale a Acþionarilor ARB, care a luat
în discuþie aceastã problemã, a fost ca ARB
sã rãmânã în continuare o asociaþie profe-
sionalã, cu statutul sãu actual, reprezen-
tând mai departe comunitatea bancarã de
pe aceastã poziþie. �

5 BB
WW

15 mai - 15 iunie  2009

INTERVIU



15 mai - 15 iunie  2009BB
WW 6

SISTEME DE PLÃÞI 
SWIFTNET

Continuãm în acest numãr ºi în cele
viitoare trecerea în revistã a altor ini-
þiative ale industriei financiare, sus-
þinute de SWIFT, de data aceasta în
domeniul investiþiilor financiare.

Protocolul Giovannini

Eficienþa sistemelor globale de com-
pensare ºi decontare pentru titluri de
valoare se aflã în atenþia unui numãr
mare de organisme ale industriei la nivel
european. 

Grupul Giovannini este un grup de
experþi financiari format din 72 de per-
soane, aparþinând sectoarelor public ºi
privat ale industriei europene a titlu-
rilor de valoare. Grupul include re-
prezentanþi ai Comisiei Europene, insti-
tuþiilor de credit, administratorilor de
fonduri, autoritãþilor de reglementare a
pieþei, brokerilor, burselor, instituþiilor
centrale de depozitare a titlurilor la
nivel naþional ºi internaþional, consul-
tanþi ºi alte entitãþi componente ale
acestei industrii.

Primul raport – “Giovannini Report
on EU Clearing & Settlement Arrange-
ments”  - publicat în noiembrie 2001,
analizeazã obstacolele care stau în faþa
realizãrii unui sistem european de com-
pensare ºi decontare transfrontalierã
pentru titluri de valoare, identificând 15
bariere ca fiind principalele cauze ale
fragmentãrii ºi ineficienþei în compen-
sarea ºi decontarea transfrontalierã.

Aceste bariere sunt grupate în trei cate-
gorii ce au fost evidenþiate în procesul
de creare a unei pieþe de capital inte-
grate unice la nivel european: bariere
tehnice ºi legate de practicile de piaþã,
bariere privind procedurile fiscale ºi
bariere privind asigurarea legalã. Rapor-
tul considerã cã eliminarea acestor
bariere va reduce costurile ºi diferenþele
de riscuri între compensarea / decon-
tarea la nivel naþional ºi la nivel trans-
frontalier.

În aprilie 2003, un al doilea raport al
Grupului Giovannini identificã organi-
zaþiile responsabile pentru definirea
soluþiilor în vederea eliminãrii fiecãrei
bariere, sugerând o secvenþã de acþiuni
ºi un calendar de timp, precum ºi alo-
carea responsabilitãþilor între sectorul
privat ºi autoritãþile naþionale. Raportul
trateazã de asemenea politici publice
privind integrarea ºi consolidarea furni-
zorilor de compensare ºi decontare din
Uniunea Europeanã ºi analizeazã câteva
modele de integrare în acest context, cu
accent pe costuri, competiþie ºi riscuri
sistemice.

Bariera nr. 1 evidenþiatã de Raportul
Giovannini se referã la diferenþele
naþionale privind tehnologia informaþiei
ºi interfeþele utilizate de furnizorii de
compensare ºi decontare. Raportul
scoate în evidenþã cã sistemele de com-
pensare ºi decontare naþionale opereazã
pe o varietate de platforme nestan-
dardizate ºi diferenþele existente între
acestea cresc costurile compensãrii ºi de-

contãrii transfrontaliere, solicitând exe-
cutarea unui volum mare de operaþiuni
manuale. Modul de conectare ºi
protocoalele de mesaje variazã de la un
sistem la altul ºi existã reguli diferite de
transfer, definiþii diferite ale produselor,
precum ºi diferenþe în cerinþele de ra-
portare ale acestor sisteme. Multitudinea
de interfeþe necesare pentru comuni-
carea cu diferite sisteme, precum ºi per-
sonalul suplimentar necesar pentru în-
treþinerea acestora cresc costurile  de
procesare.

Astfel, Raportul Giovannini reco-
mandã standardizarea comunicãrii între
diferitele tipuri de sisteme de compen-
sare ºi decontare ºi adoptarea unui pro-
tocol la nivel european care sã de-
fineascã formatele de mesaje între sis-
teme ºi membrii lor. 

SWIFT s-a implicat în iniþiativa de
definire a acestui protocol, la nivelul
grupului pentru practici de piaþã în
domeniul titlurilor de valoare - Securi-
ties Market Practice Group (SMPG).
Astfel, SWIFT a elaborat în anul 2005
pentru consultare o propunere pentru
îndepãrtarea barierei 1 a Raportului
Giovannini. Dupã un proces amplu de
consultare ºi de colaborare cu alte en-
titãþi implicate în acest proiect, a fost
publicat un material conþinând reco-
mandarea pentru protocolul final pen-
tru eliminarea barierei nr. 1 identificatã
de Raportul Giovannini.

Protocolul Giovannini defineºte un
model pe douã nivele pentru garantarea

SWIFT ºi iniþ iativele 
industriei financiare (I I)

ROD I CA  TUCH I L Ã ,
CONS I L I E R  PR I NC I P A L ,  

A SOC I A Þ I A  ROMÂNÃ  
A  BÃNC I LOR
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interoperabilitãþii între participanþi -
nivelul de date ºi nivelul de transfer - ºi
cuprinde o definiþie a conþinutului
minim obligatoriu a fiecãruia dintre cele
6 elemente identificate în diagrama de
mai jos. La fiecare nivel, sunt definite 
elemente cheie: standarde, securitate ºi
servicii, intersecþia fiecãrui nivel cu
fiecare componentã cheie identificând
elementele protocolului.

Principalele elemente definite de
Protocolul Giovannini sunt:

La nivelul de date
– Standarde – structurã, conþinut ºi

sintaxã a mesajelor definite, pe
baza liniilor directoare privind
practicile de piaþã ale SMPG

– Servicii – dezvoltarea ºi imple-
mentarea standardelor ISO pentru
toate procesele de afaceri 

La nivelul transferului
– Standarde – mesaje, transfer de

fiºiere ºi comunicaþii tip browser
(opþional) peste reþea de tip IP

– Securitate – livrare securizatã, au-
tentificatã ºi garantatã pentru toate
comunicaþiile

– Servicii – disponibile în timpul

programului TARGET, auditabile
ºi în conformitate cu toate cerin-
þele de reglementare ºi practicile de
piaþã locale

În martie 2006, Protocolul Giovan-
nini a fost aprobat de experþi ai indus-
triei, coordonaþi de Comisia Europeanã,

cu recomandarea de a fi adoptat de toþi
participanþii pieþei ºi de infrastructuri
pânã în martie 2011, pentru eliminarea
celei mai importante bariere în calea
unei procesãri armonizate ºi eficiente a
tranzacþiilor cu titluri de valoare în Uni-
unea Europeanã. 

MiFID

MiFID - Markets in Financial Instru-
ments Directive sau Directiva nr.
2004/39/EC reprezintã o componentã
importantã a legislaþiei europene, în-
locuind Directiva privind serviciile de
investiþii. 

Obiectivul MiFID este acela de
creare a unei pieþe unice a serviciilor de
investiþii în Uniunea Europeanã. Practic
MiFID oferã firmelor de investiþii un
„paºaport unic“, permiþându-le sã ope-
reze în Uniunea Europeanã pe baza au-
torizaþiei obþinute în þara de origine.

Implementatã în noiembrie 2007,
MiFID extinde gama serviciilor prin-
cipale ºi a activitãþilor pe care o firmã de
investiþii le poate desfãºura, stabilind
cerinþe detaliate cu privire la organi-

zarea ºi codul de conduitã al firmelor de
investiþii ºi modul de operare al pieþelor
reglementate ºi  sistemelor multilaterale
de tranzacþionare. MiFID stabileºte noi
cerinþe de transparenþã pre ºi post 
tranzacþionare pentru pieþele reglemen-
tate de acþiuni, condiþiile în care firmele

de investiþii presteazã servicii ºi acti-
vitãþi de investiþii în baza liberei circu-
laþii a serviciilor, precum ºi principiile
de alocare a responsabilitãþilor între 
autoritãþile competente ale statelor
membre.

Implementarea Directivei impune
cerinþe minime de raportare a tranzacþi-
ilor, prin includerea tuturor titlurilor
admise la tranzacþionare pe o piaþã re-
glementatã din Uniunea Europeanã, ca
ºi prin definirea unui set minim de date
compus din 23 de câmpuri care trebuie
conþinute în raport. Reglementatorii tre-
buie de asemenea sã partajeze rapoartele
de tranzacþii care intereseazã mai mult
de un reglementator.  

SWIFT a realizat o analizã iniþialã a
impactului MiFID asupra standardelor
de mesaje financiare ISO 15022, ISO
20022 ºi s-a implicat alãturi de orga-
nisme relevante ale industriei în dez-
voltarea de noi standarde de mesaje sub
ISO 20022, care pot fi utilizate pentru a
îndeplini cerinþele de raportare a tran-
zacþiilor impuse de MiFID. De asemenea
SWIFT suportã noile mesaje de ra-
portare în reþeaua SWIFT, asigurând un
canal securizat companiilor de investiþii
pentru raportãri cãtre reglementatori

Soluþia SWIFT TTrraannssaaccttiioonn  RReeppoorr--
ttiinngg permite entitãþilor raportoare în-
deplinirea obligaþiilor de raportare a
tranzacþiilor, inclusiv pe cele pentru
MiFID. Soluþia cuprinde douã elemente
principale: standarde de date ºi o plat-
formã standard.

Astfel, au fost dezvoltate patru tipuri
de mesaje de raportare standardizate,
care includ cele 23 de câmpuri de date
MiFID, plus câmpuri opþionale adiþio-
nale structurate, dacã existã cerinþe spe-
ciale ale unor reglementatori. Din punct
de vedere al platformei standard, soluþia
Transaction Reporting este oferitã în
cadrul unui grup închis de utilizatori ai
serviciului FileAct Store&Forward,
având la bazã un manual de reguli pen-
tru o practicã operaþionalã ºi de afaceri
armonizatã.

Serviciul oferit de SWIFT oferã in-
teroperabilitate între utilizatori ºi
mecanismele de raportare ºi permite re-
utilizarea conectivitãþii SWIFT pentru
satisfacerea cerinþelor multiple de ra-
portãri.  �
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Analiza pe scurt, punct cu punct 
a declaraþiei post Summit 
(oportunitãþi pierdute)

Resursele Fondului Monetar 
Internaþional 

Rezultatul de departe cel mai notabil
la acest capitol a fost anunþul deciziei de
creºtere semnificativã a resurselor fi-
nanciare ale Fondului. Pânã la Summit,
FMI avea în portofoliu 250 miliarde de
dolari destinate împrumutãrii statelor
aflate în dificultate economicã. În urma
Summitului, resursele FMI vor creºte cu
500 miliarde de dolari, atingându-se un
plafon de 750 miliarde de dolari. Japonia
a agreat o finanþare de 100 miliarde,
Uniunea Europeanã de 100 miliarde ºi
China de 40 miliarde.

Fondul Monetar Internaþional va în-
cepe ºi vânzarea unei pãrþi din rezerva
de aur pentru crearea unui fond de 50
miliarde de dolari destinat susþinerii
unor economiii emergente precum cea
a Chinei.

Bonificaþiile pentru bancheri

Liderii þãrilor membre grupului G20
au agreat o cãdere fãrã precedent a
bonificaþiilor pentru performanþã a
bancherilor. Un nou set de reguli inter-
naþionale va fi creat ºi aplicat pentru  a
preveni ºi împiedica luarea de riscuri
fãrã acoperire a traderilor ºi brokerilor
ce activeazã pe pieþele financiare. Sti-

mularea prin bonificaþii va fi atent su-
pravegheatã ºi oricum va fi nu în cash ci
în acþiuni netranzacþionabile înainte de
un anumit numãr de ani.

Creºterea fondurilor alocate pentru
Drepturile Speciale de Tragere 

FMI va îmbunãtãþi accesul fiecãrei
þãri la Drepturile Speciale de Tragere
(SDR) prin ridicarea plafonului cu 250
miliarde dolari. Aceasta este efectiv o
ccrreeººtteerree  aa  ffoonndduurriilloorr  aallooccaattee  ppeennttrruu  SSDDRR
– faþã de mãsura fãrã precedent a Bãncii
Angliei de a pompa 75 miliarde lire în
economia britanicã, echivalentã cu a
tipãri bani.

În cadrul schemei FMI, fiecare þarã
are un drept asupra sumelor FMI prin
Drepturi Speciale de Tragere. Aceste
SDR pot fi convertite în valute uzuale:
dolari, euro, lire. Cantitatea de SDR a
fost înmulþitã de 10 ori. Schema este
gânditã ca o supapã de siguranþã pentru
economiile în nevoie ºi þãrile bogate
sunt dispuse sã doneze din alocarea lor.

Stimulente fiscale

Stimulentele fiscale au fost miezul
Summitului G20 de la Londra. Nu vã
imaginaþi cã au discutat impozitul for-
fetar, ci un posibil acord global care sã
defineascã  suma pe care trebuie sa o in-
vesteascã statele membre pentru a spri-
jini economiile ameninþate de actuala
crizã ºi mai ales ca set de mãsuri anti-
ºomaj. Deºi  guvernele Franþei ºi Ger-
manei au evitat luarea unui angajament
explicit în acest sens, toþi liderii prezenþi

au agreat sã informeze transparent
garanþiile deja acordate, care însumeazã
cinci mii de miliarde dolari.

Paradisuri fiscale

Þãrile care vor refuza sã coopereze
cu autoritãþile fiscale, împiedicând astfel
stoparea evazionismului fiscal vor fi
sancþionate. O listã preliminarã a ac-
tualelor paradisuri fiscale va fi publicatã.
De altfel, comunicatul Summitului G20
de la Londra a proclamat cã: «Era secre-
tului bancar a luat sfârºit». Gordon
Brown a menþionat cã este «începutul
sfârºitului» pentru atât de rãspândita
evaziune fiscalã prin evitare geograficã.
Totuºi, în pofida insistenþelor franceze,
un set pre-stabilit de mãsuri nu  a fost
încã lansat ºi asumat.

Activele toxice   

Majoritatea economiºtilor sunt de
acord cu faptul cã pânã în momentul în
care naþiunile conducãtoare ale lumii nu
vor “curãþi” bilanþurile bãncilor afectate,
criza creditelor va persista ºi nu ne vom
putea întoarce la condiþiile normale de
împrumut. Comunicatul G20 recunoaºte
aceastã problemã ºi pledeazã pentru fap-
tul cã fiecare þarã va dispune de activele
sale, fie prin înfiinþarea unei aºa numite
“bad bank” sau prin asigurarea activelor
“against default” (dupã modelul aplicat
de UK). Angajamentul este  mai puter-
nic decât în declaraþiile internaþionale
anterioare. Dar totuºi nu merge atât de
departe pe cât speraserã economiºtii,
prin pledarea înfiinþãrii unor “good

“Un compromis istoric pentru 
o crizã ieºitã din comun”- AAnnggeellaa  MMeerrkkeell

( In)Succesul ultimului 
Summit G20 (I I)

NOI BÃNCI PENTRU 
O NOUÃ ECONOMIE

MARCE L I N A  JOAV I N Ã
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banks” care ar putea oferi împrumuturi
proaspete pentru gospodãrii.

Protecþionism

Þãrile membre G20 au luat angaja-
mentul unei îngheþãri de 12 luni a intro-
ducerii oricãror bariere de comerþ.  Cu
alte cuvinte, nu vor creºte tarifele sau
ofertele pe bunuri importate din strãinã-
tate. Dacã într-adevar ar fi respectatã,
aceasta ar fi o miºcare de amploare. În
1930, o creºtere a protecþionismului a
prelungit ºi a adâncit Marea Depresie, 
alimentând în final forþele responsabile de
cauzarea celui de-al Doilea Rãzboi Mon-
dial. Chiar ºi aºa, existã totuºi scepticism
vis-à-vis de îndeplinirea acestui angaja-
ment. O promisiune similarã a fost fãcutã
ºi în noiembrie anul trecut; de atunci,
World  Bank a descoperit cã 17 þãri mem-
bre au instaurat bariere comerciale.

Monitorul financiar 
internaþional beefed up?

În urma Summit-ului s-a stabilit
transformarea Forumului de Stabilitate
Financiarã într-un “câine de pazã” cu 
atitudine pro-activã faþã de industria
bancarã globalã.

Va fi redenumit Consiliul de Stabi-
litate Financiarã ºi calitatea de membru
va fi extinsã cãtre naþiuni în curs de dez-
voltare, incluzând China, Brazilia ºi
India. Misiunea lui va fi bivalentã: de a
monitoriza dacã bãncile ºi instituþiile fi-
nanciare îºi iau riscuri excesive, ºi de in-
formare a regulatorilor naþionali pentru
supravegherea mai stringentã a acestora.
Totuºi, noului Consiliu de Stabilitate Fi-
nanciarã îi va lipsi putere explicitã pen-
tru a impune restricþii asupra compani-
ilor care se supra-extind. Rãmâne totuºi
un semn de întrebare major privitor la
eficienþa unui asemenea regulator fãrã
puteri de impunere.

Finanþarea comerþului

Una din problemele majore care
ameninþã economia globalã este scã-
derea drasticã a comerþului în întreaga
lume – prima reducere a tranzacþiilor
comerciale care a avut loc de-a lungul
unei întregi generaþii.

Conducãtorii globali au cãzut de
acord în oferirea a 250 miliarde dolari
pentru garanþiile de creditare a co-
merþului. Garanþiile –oferite de cãtre
World Bank ºi alte instituþii inter-
naþionale  – ar trebui sã permitã expor-
tatorilor obþinerea de noi credite. 

Ce s-a obþinut 
în urma Summitului G20?

În privinþa problemelor majore
privind reglementarea financiarã, sti-
mulii fiscali ºi politica monetarã, nu 
s-au înregistrat progrese semnificative.
Dar, pe partea Fondului Monetar Inter-
naþional, America a obþinut o reuºitã –
nu numai în termeni privind cantitatea
de bani care poate fi împrumutatã
þãrilor, dar ºi în termeni de reconstru-
ire ºi eficientizare a legitimitãþii, fiind
singura organizaþie globalã a lumii care
poate înfrunta criza.

Europenii au înregistrat progrese la
Summit în termeni de promisiuni pen-
tru reglementarea fondurilor de risc
(hedge funds) ºi creºterea cooperãrii
între supervizorii bãncilor din întreaga
lume. Aceºtia sunt paºi sensibili ca
principiu, dar nu fac nimic pentru
frânarea puterii politice a bãncilor ºi a
abilitãþii lor de a scãpa de reglementare.
Nimeni nu a zis ceva mai simplu ºi mai
evident cã , “Orice bancã prea mare ca
sã eºueze este ºi prea mare ca sã existe”.

Administraþia Obama a încurajat
principiul cheltuielilor guvernamen-
tale ca modalitate de a oferi un stimul
fiscal în întreaga lume, idee complet
respinsã de europeni. ªi nici mãcar
America nu a putut fi suficient de
convingãtoare în aceastã abordare de
încurajare a creditului atunci când
salariile ºi preþurile intrã într-o spiralã
deflaþionistã.

Singura veste realã este suporul arã-
tat de cãtre G20 faþã de Fondul Mone-
tar Internaþional. Important este evi-
dent suma de bani suplimentatã pe care
Fondul Monetar Internaþional o va avea
- de la 250 de miliarde pânã la o mie de
miliarde în resurse de împrumut efec-
tive; în sfârºit, destul pentru a putea
face o diferenþã la nivel global. Totuºi,
banii aceºtia sunt cu adevãrat folositori
numai dacã vor fi daþi cu împrumut .

Deºi multe þãri se aflã în dificultate
sau sub presiune, ele sunt reluctante la
idea de împrumut, deoarece acest îm-
prumut vine cu o “stigmã” - cã þara se
aflã în dificultate. Multe state considerã
oneroase condiþiile de acordare a impru-
muturilor de cãtre Fondul Monetar In-
ternaþional, controlat încã de þãrile bo-
gate, fondatoare ale Fondului.

Cea mai bunã modalitate de a creºte
legitimitatea Fondului Monetar Inter-
naþional ar fi de a da þãrilor cu venituri
mijlocii ºi mici un rol mai mare în gu-
vernarea sa (mai multe voturi sau locuri
în consiliu), dar progresul pe acest front
rãmâne încã glacial; þãrile europene nu
vor sã renunþe la reprezentarea lor deci-
sivã ºi de lungã duratã.

Drept dovadã, directorul Fondului
Monetar Internaþional a fost mereu eu-
ropean – adicã desemnat de guvernele
europene pentru a le reprezenta intere-
sele. Noutatea este cã G20 a anunþat clar
cã aceastã situaþie va înceta – directorul
FMI este aºteptat sã demisioneze într-
un an iar procesul de selecþie va fi des-
chis, transparent ºi competitiv. Dar de
fapt se acredita ideea cã va fi ales cineva
dintr-o þarã cu economie emergentã,
cum ar fi India sau Brazilia (care au de-
semnat candidaþi de exceptie). Persoana
potrivitã în acest post ar putea avea un
efect pozitiv imens asupra legitimitãþii
Fondului Monetar Internaþional.

Cum a reuºit administraþia Obama sã
realizeze acestea? Chiar prin deschi-
derea procesului de selecþie pentru
World Bank, organizaþia sorã a Fondu-
lui Monetar Internaþional care a fost
mereu condusã de un American. Urmã-
torul preºedinte a World Bank este
foarte probabil de a fi chinez. �

�� ÎN NUMERELE 
VIITOARE:

• Scrisoare deschisã cãtre Liderii
G20: «Ultima ºansã înainte de 
o dizlocare globalã geopoliticã»

• Declaraþia post Summit a miniºtrilor
de finanþe ºi guvernatorilor bãncilor
centrale din grupul G20

• Declaraþia post Summit a liderilor G20 

• Summit versus Summit
(2009/2008)
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ZONA UNICÃ DE PLÃÞI 
ÎN EURO SEPA

Dupã mai mult de un an de la lansarea SEPA
Credit Transfer (SCT) încã existã discuþii contra-
dictorii cu privire la succesul proiectului. Unii
analiºti europeni spun cã proiectul poate fi con-
siderat un eºec având în vedere rata micã de
utilizare (din total plãþi în euro din zona SEPA
doar 2,9% corespund criteriilor SCT), alþii susþin
cã procentajul mic este cauzat de faptul cã
proiectul nu a fost iniþiat la cererea pieþei ci
reprezintã mai degrabã o viziune politicã. 

Ce este SEPA?

Single Euro Payments Area (SEPA)
este cel mai mare proiect în domeniul
plãþilor din Europa. Cu toate cã proiectul
este în prezentãri deseori limitat la modi-
ficãri juridice ºi tehnice, ca orice schimbare
de naturã economicã, SEPA poate genera
oportunitãþi pentru cei care vor ºti sã le ex-
ploateze. Comisia Europeanã, iniþiatoarea
proiectului, þinteºte crearea de condiþii de
concurenþã în sistemele de plãþi cu obiec-
tivul final de a favoriza dezvoltarea eco-
nomicã în cadrul Uniunii Europene.

Proiectul iºi propune modificãri impor-
tante în managementul lichiditãþii la nivel
european prin migrarea de la 35 de sisteme
de decontare diferite la un singur sistem de
plãþi standardizat. Costul total al adoptãrii
standardelor la nivelul prestatorilor de ser-
vicii de plãþi din zona Euro a fost estimat la
10 miliarde euro (investiþii), la care se

adaugã costul aferent alinierii la cerinþele
Directivei Serviciilor de Plãþi (DSP) estimat
la aproximativ 6 miliarde euro. Pe de altã
parte, se estimeazã cã în urmãtorii 6 ani im-
plementãrii SEPA, beneficiile nete cumu-
late ar putea sã se ridice la 123 miliarde
euro la nivelul celor 16 state din zona Euro.

SSEEPPAA  eessttee::

• o iniþiativã a Comisiei Europene ºi a
Bãncii Centrale Europene de a crea un
mediu unic integrat de plãþi în euro. 

• o zonã, în care consumatorii ºi com-
paniile pot efectua ºi recepþiona plãþi în
EUR în Europa în aceleaºi condiþii,
drepturi ºi obligaþii, indiferent de lo-
caþie.

• un proiect de uniformizare a regle-
mentãrilor legislative ºi a standardelor
tehnice. 
Zona SEPA cuprinde 31 þãri (27 EU, 3

EEA ºi Elveþia) cu o populaþie de aproxi-
mativ 300 milioane oameni, 17 milioane
corporaþii, 7-8 mii bãnci, 4,5 milioane
POS-uri, 238 milioane ATM-uri ºi aproxi-
mativ 50 miliarde tranzacþii electronice. 

Care este impactul SEPA?

SEPA va conduce la o concurenþã mai
acerbã prin transformarea zonei SEPA
într-o piaþã integratã. Clienþii vor avea
posibilitatea sã aleagã orice prestator de
servicii de plãþi  din zona SEPA ºi vor be-
neficia de o gamã mai largã de soluþii. Uti-
lizarea cardurilor va deveni mai eficientã,
întrucât va exista posibilitatea sã se uti-
lizeze acelaºi card pentru plãþile în euro în
toatã zona SEPA. În consecinþã, numãrul
plãþilor în numerar se va diminua. Servici-

ile cu valoare adaugatã, precum facturarea
electronicã sau reconcilierea electronicã
vor ajuta companiile sã-ºi optimizeze ad-
ministrarea plãþilor. Prin uniformizarea
condiþiilor de efectuare a plãþilor, SEPA va
oferi accesibilitate, transparenþa ºi inter-
operabilitate. În concluzie, SEPA - în cazul
în care proiectul se va implementa la scarã
largã ºi va fi declarat un succes - va duce la
eficientizarea pieþei. 

În ce stadiu se aflã 
implementarea SEPA?

În prezent doar 2,9% din total plãþi în
euro din zona SEPA sunt SCT. Sectorul pu-
blic este un jucãtor economic de bazã,
cãruia îi revin aproximativ 20% din total
plãþi  la nivel pan-european. Pentru mi-
grarea la instrumentele SEPA, implicarea
administraþiilor publice în proiect este in-
dispensabilã. Dintre toate þãrile din zona
Euro, doar autoritãþile publice din Belgia
au migrat în totalitate la plãþi SEPA în-
cepând cu 01.01.2009.

Din februarie 2009 douã elemente
adiþionale au fost încorporate în schemele
de lucru SEPA: referinþa separatã pentru
plãþile iniþiate/ primite în numele plãti-
torului/ beneficiarului ºi motivul plãþii
pentru identificarea tipului de platã (de 
exemplu salarii, taxe etc.) în vederea
aplicãrii de reguli de procesare distincte.
Consiliul European de Plãþi a pus la dispo-
ziþie o recomandare cu specificaþii standard
de implementare a interfeþei client-bancã
pentru SCT începând cu februarie 2009 ºi
pentru SEPA Direct Debit (SDD) din
noiembrie 2009.

CÃTÃ L I N A  CH I CU

SEPA: succes 
sau eºec?
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ZONA UNICÃ DE PLÃÞI 
ÎN EURO SEPA

Lansarea SDD depinde de imple-
mentarea DSP, deoarece aceasta de-
fineºte, printre altele, reguli comune de
autorizare ºi returnare a plãþilor cât ºi
drepturile clienþilor de a contesta ope-
raþiunile. Astfel, termenul de lansare a
SDD coincide cu termenul de imple-
mentare a Directivei: 01.11.2009.

Schema SDD prevede reguli diferite
pentru operaþiuni de debitare directã
desfãºurate între persoane juridice: Busi-
ness to Business (B2B). Una dintre dife-
renþe fatã de Core SDD este cã B2B nu
oferã plãtitorului opþiunea de a solicita
returnarea banilor dupã efectuarea plãþii.
Discrepanþele pot fi soluþionate între
partenerii de afaceri în afara schemei.
Spre deosebire de B2B, schema Core SDD
permite clientului plãtitor o perioadã de 
8 sãptãmâni în care acesta are dreptul 
sã solicite banii înapoi în cazul plãþilor
autorizate ºi 13 sãptamâni în cazul
plãþilor neautorizate.

SDD include opþiunea de a genera
mandate prin canale electronice (e-man-
date). E-mandate va fi un serviciu
opþional, oferit de prestatorii de servicii
de plãþi clienþilor sãi.

Existã discuþii contradictorii între
participanþii la schema SEPA cu privire
la menþinerea comisionului Multilateral
Înterchange Fee (MIF) pentru SDD. Din
cauza acestui comision, bãncile franceze
au stopat pentru o perioadã de timp im-
plementarea SEPA. Totuºi, Comisia Eu-
ropeanã a decis cã MIF-ul va fi eliminat
din schema SDD începând cu noiembrie
2012.

Care sunt problemele si soluþiile?

Dupã un an de la lansare, analiºtii se
întreabã dacã piaþa este pregãtitã pentru
asimilarea proiectului. SEPA este un pro-
iect care porneºte mai degrabã de la o vi-
ziune politicã. Unii analiºti sunt de parere

cã tocmai acesta ar fi motivul pentru care
rata de utilizare a SCT este atât de micã.
Conform unui studiu elaborat de Consi-
liul European de Plãþi, 84% dintre clienþii
persoane juridice din þãrile din zona
SEPA sunt familiarizaþi cu informaþii 
despre proiect. Totuºi 79% nu au alocat
echipã pentru proiect ºi 80% nu au o stra-
tegie concretã referitoare la imple-
mentare. 38% dintre cei chestionaþi
susþin cã alte proiecte au prioritate, 42%
nu sunt în mãsurã sã cuantifice investiþi-
ile necesare. Între 2010 si 2012 se doreºte
atingerea unei mase critice, respectiv a
unui nivel destul de ridicat al plãþilor
SEPA, astfel încât procesul de migrare sã
devinã ireversibil. Se aºteaptã ca procesul
sã fie impulsionat în urmãtorii ani,
vorbindu-se din ce în ce mai mult de sta-
bilirea unui termen de implementare
ferm pentru renunþarea la instrumentele
de platã non-SEPA. 

Care ar putea fi elementele mobiliza-
toare pentru proiect? Sumarizez câteva
soluþii propuse de analiºti, experþi sau pa-
sionaþi de SEPA:

Comisia Europeanã ar trebui sã asi-
gure un suport în comunicare de aceeaºi
amploare ca al proiectului “introducerea
monedei euro”; sã îmbunãtãþeascã guver-
nanþa SEPA prin organizarea unui
comitet de conducere pentru monito-
rizarea implementãrii proiectului, ce in-
clude raportarea periodicã a evoluþiei
SEPA ºi identificarea elementelor de 
conformitate.

Administraþiile Naþionale ºi Bãncile
Centrale ar trebui sã asigure transpunerea
DSP panã la termenul limitã stabilit
(01.11.2009); sã coordoneze implicarea
autoritãþilor publice la nivel naþional,
regional ºi local în comunicare; sã pro-
punã stabilirea unui termen limitã de mi-
grare la instrumentele SEPA pentru au-
toritãþile publice; sã faciliteze continuarea
utilizãrii actualului format de contracte
de mandat pentru Direct Debit.

Banca Centralã Europeanã ar trebui sã
aloce un buget de comunicare comparabil
cu cel alocat pentru introducerea mo-
nedei euro; sã-ºi asume funcþia de motor
de bazã în proiect; sã coordoneze eli-
minarea obligativitãþii raportãrii cãtre
Bãncile Naþionale, ce reprezintã bariere
legale pentru crearea unei pieþe unice în
întreaga zonã SEPA. �

Imagine de pe pagina oficialã a Consil iului European de Plãti 
http://www.europeanpaymentscouncil.eu/
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Analizând obiectul de activitate al unei com-
panii ºi discretizând pânã la nivelul proceselor
de afaceri existente, cel mai fericit scenariu de
management al incidentelor1 ar include anti-
ciparea situaþiilor potenþial perturbatoare ºi
planificarea din timp a mãsurilor care sã re-
ducã efectele negative care pot surveni. 

Î
n foarte multe situaþii însã, deºi pla-
nificare a existat, lipsa bugetãrii sau/ºi
documentãrii corespunzãtoare au
condus la imposibilitatea atingerii
scopului de reluare a activitãþilor de

afaceri dupã producerea unei situaþii per-
turbatoare. În situaþia în care acesta s-a
produs având ca efect alterarea proceselor
de afaceri, intrãm sub incidenþa mãsurilor
de rãspuns la incidente2. 

Cele douã noþiuni menþionate anterior
vizeazã o abordare pro-activã în situaþia
managementului incidentelor ºi re-activã
în cazul mãsurilor de rãspuns la incidente.

Planificarea

Practica a demonstrat cã în cazul
producerii unui incident ar fi bine dacã
ar exista o pregãtire prealabilã care sã
gestioneze situaþiile deosebite.

Etape esenþiale în cadrul procesului de
planificare ºi gestionare a situaþiilor de crizã
sunt managementul riscului3 ºi planificarea
continuitãþii afacerii4.

Managementul riscului identificã ºi ad-
ministreazã riscurile la adresa securitãþii in-
formaþiei ºi a obiectivelor de afaceri; este
procesul care permite conducerii sã pon-
dereze costurile specifice implementãrii
mãsurilor de protecþie a obiectivelor orga-
nizaþionale, proceselor de afaceri ºi a mi-
siunii instituþiei. 

Managementul riscului în cadrul unei
instituþii contemporane ar trebui sã
conþinã: 

- elaborarea sistematicã ºi continuã a
unui proces de management al riscu-
lui ºi integrarea acestuia în cadrul cul-
turii organizaþionale;

- integrarea la nivelul ciclului de viaþã
al proceselor a unor activitãþi de tipul
identificãrii, analizei ºi reducerii
riscurilor;

- adoptarea de strategii ºi prioritizãrii de
aducere a nivelului de risc la valori ac-
ceptabile;

- stabilirea unui sistem de raportare pe-
riodicã al  nivelului de risc.    

BCP4 ºi DRP5

Planificarea Continuitãþii Afacerii
este procesul care trateazã recuperarea
activitãþilor de afaceri la nivelul întregii
organizaþii în urma producerii unui inci-
dent perturbator. În practicã, sub BCP se
regãsesc mai multe planuri individuale,
cel care trateazã recuperarea sistemelor ºi

infrastructurii informatice fiind Planul de
Recuperare în Caz de Dezastru.

Etape în elaborarea unui Plan 
de Continuitate al Afacerii (BCP)

Elaborarea unui plan de continuitate al
afacerii va conþine: identificarea funcþiilor
critice de afaceri, resurselor necesare
susþinerii acestora, anticiparea situaþiilor
cu potenþial perturbator, elaborarea ºi im-
plementarea strategiilor de recuperare,
documentarea planurilor de continuitate,
testarea ºi actualizarea strategiei.

BCP va permite organizaþiei sã-ºi poatã
recupera activitãþile specifice, sã economi-
seascã timp, sã evite greºeli, sã-ºi onoreze
la timp obligaþiile ºi, nu în ultimul rând, sã
facã economii. Scopul primordial al acestui
plan este  de a conferi organizaþiei capabi-
litãþi de menþinere a veniturilor, de evitare
a penalizãrilor sau/ºi pierderilor reputaþio-
nale, de reducere a pierderilor pe termen
scurt ºi lung prin asigurarea resurselor ºi
mijloacelor necesare recuperãrii proce-
selor de afaceri afectate.

Un avantaj secundar, dar nu mai puþin
important, care va reieºi în urma par-
curgerii etapelor de elaborare a BCP este
acela de identificare a funcþiilor critice de
afaceri, a interdependenþelor dintre aces-
tea, a resurselor umane, financiare ºi
tehnologice care le susþin. 

Responsabilitãþi în cadrul BCP îl au
managerii de direcþii, departamente ºi
chiar proprietarii de produs. Aceºtia vor
deþine atribuþii în alocarea nivelului de
criticitate al proceselor de afaceri, prioriti-

SECURITATE

BCP, DRP, BRP...

RÃZVAN  GR I GORESCU  
PHD ,  C I S SP ,  C I S A ,  I T I L  SM

1 Incident Management (Engl. orig.)
2 Incident Response (Engl. orig.)
3 Risk Management (Engl. orig.)
4 BCP – Business Continuity Plan (Engl. orig.)
5 DRP – Disaster Recovery Plan (Engl. orig.)
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zarea recuperãrii acestora ºi integrarea
procesului de continuitate al afacerii în
cadrul ciclului de viaþã al dezvoltãrii pro-
duselor.

Un exemplu de funcþie de afaceri de a
cãrei continuitate raspunde BCP îl consti-
tuie plata salariilor. BCP însã, poate adresa
toate funcþiile critice de afaceri din cadrul
organizaþiei. Sistemele IT sunt referite în
cadrul Planului de Continuitate al Afacerii
numai prin prisma susþinerii proceselor de
afaceri din componenþa funcþiilor de afac-
eri considerate critice. În anumite situaþii,
acest plan nu ia în calcul recuperarea pe
termen lung a proceselor ºi revenirea la
situaþia normalã de lucru, acoperind doar
cerinþele imediate de continuitate ale afac-
erii. Planul de Recuperare în Caz de Deza-
stru, Planul de Reluare al Afacerii6, Planul
de Urgenþã pentru Personal7, Planul de
Mãsuri în Situaþii de Urgenþã8, se pot regãsi
în cadrul Planului de Continuitate al Afac-
erii. Pe de altã parte, este necesarã coor-
donarea rolurilor ºi responsabilitãþilor sta-
bilite în cadrul Planului de Continuitate al
Afacerii cu cele existente în Planul de
Continuitate al Operaþiunilor9 (în situaþia
în care acesta existã), pentru a elimina
orice conflicte sau suprapuneri posibile.  

Este necesarã sincronizarea Planului
de Continuitate al Afacerii  ºi a Planului de
Recuperare în Caz de Dezastru iar Planul
de Reluare al Afacerii poate fa-
ce parte integrantã din
primul.

PPllaannuull  ddee
CCoonnttiinnuuiittaattee  aall
OOppeerraaþþiiuunniilloorr
se axeaza pe res-
taurarea unei funcþiona-
litãþi critice a organizaþiei la o locatie
alternativã pe o perioada de pânã la 30 zile,
pânã la revenirea la situaþia anterioarã pro-
ducerii perturbaþiei. Planul nu include în
mod necesar activitãþi cu specific IT. Acest
Plan poate conþine trimiteri cãtre Planul de
Continuitate al Afacerii, cãtre Planul de
Recuperare în Caz de Dezastru sau cãtre cel
de Reluare al Afacerii.

PPllaannuull  ddee  RReeccuuppeerraarree  IITT este necesar a
fi elaborat pentru orice aplicaþie ºi sistem
informatic de suport considerat critic;
conþine mãsuri de dezvoltare, mentenanþã
ºi proceduri de recuperare pentru cele mai
importante aplicaþii ºi sisteme informatice
care susþin activitatea instituþiei. 

PPllaannuull  ddee  CCoommuunniiccaarree  îînn  SSiittuuaaþþiiii  ddee
CCrriizzãã  conþine proceduri de comunicare
destinate atât personalului propriu cât ºi
celui extern, în situaþii de crizã. De regulã,
acest plan este elaborat de responsabilul
pentru relaþia cu publicul, cu presa, purtã-
torul de cuvant etc. ºi desemneazã per-
soane mandatate în mod explicit pentru a
rãspunde la întrebãri din partea publicului
referitoare la situaþiile speciale create. De
asemenea, acest plan include ºi documente
formatate standard de tipul comunicatelor
de presã.

PPllaannuull  ddee  RRããssppuunnss  llaa  IInncciiddeennttee  CCiibbeerr--
nneettiiccee11 conþine proceduri
care permit perso-
nalului de secu-
ritate identi-
ficarea,
izolarea ºi
recuper-
area de
pe
urma

incidentelor infor-
matice având caracter maliþios, aºa cum ar
fi accesul ne-autorizat, perturbarea servici-
ilor IT&C prin degradãri de performanþã
sau modificãri ne-autorizate ale configu-
raþiilor hardware, software (cod maliþios,
viruºi, bombe logice, cai troieni etc.). Acest
plan se poate regãsi în cadrul Planului de
Continuitate al Afacerii. 

Planul de Recuperare în Caz de Deza-
stru trateazã evenimente majore, de regu-
lã catastrofice, care nu mai permit accesul
la facilitãþile normale de lucru pentru peri-
oade îndelungate de timp. În mod curent,

acest plan conþine mãsuri ºi proceduri de-
taliate cu specific IT&C în scopul restau-
rãrii operaþionale a sistemelor, aplicaþiilor
sau dispozitivelor de reþea la o locaþie al-
ternativã în urma producerii unei situaþii
de dezastru. 

PPllaannuull  ddee  UUrrggeennþþãã  ppeennttrruu  PPeerrssoonnaall  fur-
nizeazã procedurile de rãspuns în cazul
existenþei unei situaþii potenþial pericu-
loase la adresa sãnãtãþii ºi siguranþei per-
sonalului din cadrul unei clãdiri adminis-
trative. Sunt luate în calcul incidente de
tipul incendiilor, cutremurelor, furtunilor,
atacuri/ameninþãri criminale, sau urgenþe
medicale. 

Analiza de Impact Asupra Afacerii12

În urma producerii unui incident,
restaurarea simultanã a tuturor funcþiilor
de afaceri considerate critice misiunii or-
ganizaþiei, pur ºi simplu nu este posibilã.
Complexitatea intervenþiilor necesare

restaurãrii cât ºi resursele limitate de
logisticã, personal ºi financiare în

situaþii de crizã, nu vor permite
atingerea acestui deziderat. Din
acest motiv, ordinea de restau-
rare a proceselor de afaceri se
va face pe baza unei clasificari
a nivelului de criticitate al

fiecareia. 

Analizele de Impact Asupra
Afacerii determinã care sunt funcþiile cri-
tice de afaceri ºi procesele critice din com-
ponenþa acestora, interdependenþele din-
tre procese, resursele necesare susþinerii
lor (umane, financiare, infrastructurã
IT&C), pierderile financiare ºi nefinan-
ciare induse de incident, constrângerile
temporale.

În elaborarea unei Analize de Impact
prin mai multe sesiuni de interviuri cu ma-
nageri ºi responsabili pe diferite arii de acti-
vitate, ne vom confrunta cu factorul uman...
care,nu va accepta un nivel inferior de crit-
icitate pentru funcþiile proprii de afaceri. 

6 BRP – Business Resumption Plan (Engl. orig.)
7 OEP – Occupant Emergency Plan (Engl. orig.)
8 EAP – Emergency Action Plan (Engl. orig.)
9 COOP – Continuity of Operations Plan (Engl. orig.)

10 IT Contingency Plan (Engl. orig.)
11 Cyber Incident Response Plan (Engl. orig.)
12 Business Impact Analysis (Engl. orig.)
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INFRASTRUCTURI DE PLÃÞI 

În aºteptarea momentului de trecere la
moneda unicã, (probabil 2015?) comuni-
tatea bancarã ºi TRANSFOND au hotãrât sã
realizeze ceea ce se numeºte „SEPA pe
lei”. În aparenþã o contradicþie (SEPA se
referã la plãþi în euro, exclusiv), „SEPA pe
lei” constã în adoptarea standardului ISO
20022 ºi a schemelor de platã SEPA pen-
tru instrucþiunile de platã denominate în lei. 

D
e ce ar dori o comunitate ban-
carã naþionalã sã adopte un
standard pentru plãþile în mon-
eda naþionalã fãrã sã fie obligatã
în mod expres sã o facã? Argu-

mentul principal în luarea deciziei este
acela cã, pânã la urmã, ºi plãþile în euro ºi
cele în lei ar trebui sã aibã la bazã acelaºi
standard de format ºi conþinut. ªi cum
standardul de mesaj de platã utilizat în
SENT (Casa de Compensare Automatã a
TRANSFOND) nu e departe de cel propus
de SEPA Rulebooks, TRANSFOND a
rãspuns cã va implementa modificãrile
necesare realizãrii SEPA pe lei, ca un prim
pas în realizarea unei infrastructuri de plãþi
compatibile cu SEPA.  

În legãturã cu standardul de mesaj de
ordin de platã utilizat în SENT cineva re-
marca faptul cã, în momentul implemen-
tãrii Sistemului Electronic de Plãþi (SEP),
în 2005, TRANSFOND a avut „clarviziu-
nea” necesarã pentru alegerea unui stan-
dard de mesaj de platã foarte apropiat de cel

propus de EPC... în 2007. E posibil sã fi fost
ºi clarviziune, dar ºi cerinþa de a imple-
menta cele mai bune practici în domeniul
plãþilor, ºi deci ºi cel mai actual standard de
mesaj care sã permitã utilizarea celor douã
coduri indispensabile SEPA: codul BIC (al
SWIFT) al bãncilor ºi codul IBAN pentru
conturile clienþilor (implementat prin re-
gulament al Bãncii Naþionale la nivelul co-
munitãþii bancare în anul 2004, cu ocazia
proiectului SEP, gestionat de BNR ºi
TRANSFOND). Aºa se face cã acum avem
un oarecare avantaj. Totuºi, SEPA este o
schimbare importantã, care este tratatã de
TRANSFOND printr-un proiect special.  

Decizia de adoptare a standardului
SEPA pentru ordinul de platã în lei a stâr-

nit de la început o serie de discuþii în
cadrul comunitãþii bancare, argumente
pro ºi contra fiind vehiculate pânã în mo-
mentul în care TRANSFOND a venit cu
propunerea de a modifica sistemul, fãrã ca
aceastã modificare sã necesite eforturi im-
portante din partea bãncilor. 

Susþinãtorii pãstrãrii standardului ac-
tual pânã la adoptarea euro ca monedã
naþionalã argumentau cã sistemul SENT al
TRANSFOND funcþioneazã foarte bine ºi
cã ar fi bine ca acest serviciu sã rãmânã
nemodificat; o schimbare, oricât de micã,
reprezintã un efort ºi un nou început. Mai
degrabã, se argumenta, construirea unui
sistem pentru plãþile în euro ar fi de
preferat. 

I O N E L  DUM I T RU ,  PMP
SEPA  PRO J ECT  MANAGER ,  

T RANS FOND  SA

TRANSFOND ºi
„SEPA pe lei”: 

un pas necesar, 
pentru cine? (I) 
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INFRASTRUCTURI DE PLÃÞI 

Dar nivelul (volumul) actual al plã-
þilor în euro descurajeazã orice dez-
voltare dedicatã acestora, efortul creãrii
unui nou modul justificându-se doar îm-
preunã cu plãþile în lei. 

„Avocaþii” adoptãrii noului standard
susþineau cã nu are sens sã trateze diferit
douã standarde, unul pentru euro ºi altul
pentru lei, de vreme ce multe din bãncile
româneºti au aderat deja la schema SCT
fiind în registrul EPC, ºi fie au adoptat,
fie urmeazã sã adopte standardul aferent;
oricum aderarea la schemã obligã o ban-
cã sã fie în mãsurã sã primeascã ºi sã
transmitã plãþi în formatul cerut, chiar
dacã o parte apeleazã în prezent la ser-
viciile unor bãnci din zona euro. 

Conform susþinãtorilor, în final tot la
standardul SEPA se va ajunge de cãtre
toatã comunitatea bancarã ºi efortul pe
care îl vom face acum va fi recuperat
odatã cu trecerea la euro.  

În ceea ce priveºte TRANSFOND,
credem cã adoptarea schemei SEPA pen-
tru plãþi în lei este un bun exerciþiu de
pregãtire a bãncilor în perspectiva adop-
tãrii monedei unice. Pentru Ordinul de
platã (Credit Transfer) nu sunt modificãri

de conþinut importante, toate informa-
þiile pe care ordinul de platã le conþine în
prezent sunt aceleaºi cu informaþiile so-
licitate de schema de platã SEPA Credit
Transfer. Se schimbã formatul ºi unele
reguli dar nu fundamental.

Ar fi posibil ca, prin modificãri de
micã amploare, aplicaþiile interne ale
bãncilor din România, utilizate în pre-
zent exclusiv pentru plãþi în lei, sã poatã
fi adaptate (ºi) pentru plãþi în euro.
Bineînþeles, plãþile în euro se supun unui

alt regim în prezent, existã încã o ne-
cunoscutã legatã de mediul de decontare
(TARGET2 este o ipotezã viabilã pentru
decontarea plãþilor în euro) dar acestea
nu sunt probleme de nerezolvat.

În plus, existã o particularitate a sis-
temului SENT al TRANSFOND care face
posibilã o migrare mai facilã, cu costuri
mici pentru bãncile care nu sunt dispuse
sã facã schimbãri importante. E vorba de
o aplicaþie pe care TRANSFOND o va
pune la dispoziþia bãncilor odatã cu noua
versiune de aplicaþie SEPA pe lei: un aºa
numit „convertor” care va asigura trans-
formarea mesajelor generate de bãnci din
formatul utilizat în prezent, în formatul
SEPA, (cu adaptãrile necesare pentru
plãþi în lei). De fapt, TRANSFOND a ofe-
rit ºi pânã acum o astfel de facilitate, uti-
lizatã mai ales de bãncile cu volume mici
de plãþi, modul care transformã mesajele
din formatul SWIFT FIN în mesaje XML.
Acesta ar putea fi adaptat de asemenea
sau creat un alt instrument nou.

În ce priveºte schema de Debit Direct
SEPA, aici lucrurile sunt puþin diferite,
în sensul cã datele pe care le conþine in-
strucþiunea de Debit Direct românesc

sunt sensibil diferite de ceea ce propune
schema EPC pentru DD. Nu mai vorbim
de diferenþele de reglementare care, se
sperã, vor putea fi eliminate prin imple-
mentarea Directivei privind serviciile 
de plãþi (dar ºi prin emiterea unei noi 
reglementãri naþionale sau încheierea
unui acord interbancar în acord cu
schema SEPA). 

Pe de altã parte, discuþiile avute cu
bãncile din România au relevat faptul cã
neutilizarea instrumentelor de tip debit

direct de cãtre bãnci s-ar putea datora,
între altele, absenþei unui standard al
mandatului de Debit Direct precum ºi
absenþei unui serviciu de management al
mandatelor, proces care, în condiþiile
unui nivel ridicat al utilizãrii acestei mo-
dalitãþi de platã, ar deveni costisitor pen-
tru bãnci. Se considerã cã adoptarea
standardului SEPA pentru debit direct ar
fi beneficã chiar pentru acest tip de plãþi
în lei ºi cã acest lucru ar trebui fãcut cât
mai curând. Totuºi, întrucât nici în zona
euro SEPA DD încã nu a fost lansat,
aºteptându-se ºi transpunerea Directivei
menþionate, comunitatea bancarã ºi
TRANSFOND au convenit ca imple-
mentarea standardului SEPA Direct
Debit sã fie programatã pentru anul ur-
mãtor (2010). 

În sfârºit, dacã aceastã strategie va fi
materializatã, la sfârºitul anului 2010 vom
avea un sistem „compatibil” SEPA pentru
plãþile în lei. Având un astfel de sistem,
vom putea cu uºurinþã sã schimbãm mo-
neda din RON în EUR ºi sã rezolvãm, îm-
preunã cu bãncile, celelalte cerinþe: com-
pensarea ºi decontarea plãþilor în euro
naþionale ºi transfrontaliere, odatã cu

asigurarea transmiterii cãtre ºi primirii in-
strucþiunilor de platã în EUR de la alte
bãnci din spaþiul euro. Pentru aceasta,
TRANSFOND va cãuta sã realizeze inter-
conectarea cu alte sisteme de compensare
SEPA din Europa ºi va asigura aranja-
mentele necesare pentru decontarea in-
terbancarã ºi, ceva nou, decontarea inter-
sisteme, în euro, conform cadrului de in-
teroperabilitate al European ACH Asso-
ciationt (Transfond este membrã a
EACHA din 2007). � 
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Institutul Bancar Român ºi Repre-
zentanþa in România a Comisiei Eu-
ropene organizeazã in data de  25 iunie
2009 Conferinþa „„SSkkiillllss  SScceennaarriiooss  ffoorr  tthhee
FFiinnaanncciiaall  SSeerrvviicceess  SSeeccttoorr““, in cadrul
cãreia va fi lansat Raportul european cu
acelaºi nume. Ideea principala a Rapor-
tului este modul in care vede Comisia
Europeana schimbãrile din sectorul ser-
viciilor financiare pana in anul 2020.
Coincide el cu punctul de vedere al ro-
manilor? Se gândesc bancherii noºtri la
aceleaºi schimbãri? 

MMaannuueell  HHuubbeerrtt,, analist socio-eco-
nomic al Comisiei Europene ºi coordo-
nator al Directoratului General pe prob-
leme de Angajãri, Afaceri Sociale ºi
Oportunitãþi Egale, si DDaanniieellllee  KKaaiisseerr--
ggrruubbeerr, director al companiei franceze
de consultanþã ºi cercetare DKRC, edi-
torul Raportului, vor vorbi despre
cadrul european al calificãrilor ºi cer-
inþele actuale pe piaþa muncii. Alãturi
de ei vor dezbate subiectul reprezen-
tanþi ai Leadership Development Solu-
tions si ai Eximbank, ai Bãncii Naþionale
a României ºi ai Asociaþiei Române a
Bãncilor, precum ºi reprezentanþi ai
bãncilor comerciale, ai companiilor de
asigurãri ºi de leasing, dar ºi importante
firme de training. Organizatorii acestui
eveniment îºi propun sã aducã laolaltã
principalii actori din sectorul serviciilor
financiare ºi ai pieþei muncii in general,
angajatori, angajaþi, companiile de

training, precum ºi instituþiile respons-
abile cu elaborarea mãsurilor strategice
care influenþeazã procesele de angajare.
Toþi aceºtia vor cãuta soluþii împreunã,
la aceeaºi masã de dezbateri.

În contextul actualei crize finan-
ciare, Raportul ssuussþþiinnuutt  ssii  aassuummaatt  de Di-
rectoratul General al Comisiei Europene
pe probleme de Angajãri, Afaceri So-

ciale ºi Oportunitãþi Egale reprezintã un
efort lãudabil in crearea unor scenarii
referitoare la aptitudinile necesare in
sectorul serviciilor financiare pânã în
anul 2020. Rezultatele Raportului elab-
orat în urma unei cercetãri cuprinzã-
toare desfãºurate pe parcursul a doi ani

de cãtre numeroase instituþii special-
izate ºi experþi din mai multe þãri eu-
ropene vor fi prezentate în cadrul Con-
ferinþei.

Dacã doriþi sã aflaþi schimbãrile care
vor afecta piaþa muncii pânã în anul
2020 ºi rezultatele celei mai documen-
tate analize în domeniu de pânã acum,
vã aºteptãm sã participaþi la Conferinþã.

PPeennttrruu  îînnssccrriieerrii,,  nnuu  eezziittaaþþii  
ssãã  ccoonnttaaccttaaþþii  

IInnssttiittuuttuull  BBaannccaarr  RRoommâânn,,  
llaa  wwwwww..iibbrr--rrbbii..rroo  ssaauu  RRooxxaannaa  BBuuddiiuu,,

002211--332277..5500..9955//  iinntt..113366  ssii
rrooxxaannaa..bbuuddiiuu@@iibbrr--rrbbii..rroo  ..    
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Cum vede Comisia Europeanã
modificãrile pe piaþa muncii pânã în 2020

- Conferinþã IBR -


